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گسترش روابط ایران و آذربایجان پس از برجام

سفیر ایران در جمهوری آذربایجان تاکید کرد: سمت و سوی روابط تهران و باکو در آینده، حرکت برای تامین منافع

متقابل مبتنی بر ایجاد رویکرد برد  برد در روابط دوجانبه خواهد بو

به گزارش آران نیوز به نقل از ایرنا، محسن پاکآئین ، با اشاره به اجرایی شدن برجام از سوی ایران و گروه ۱+۵ در هفته گذشته گفت: اعلام خبر اجرایی شدن برنامه جامع اقدام

مشترک، خیلی سریع با استقبال مقامهای آذربایجان روبهرو شد.
او ادامه داد: در اولین واکنش، سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری آذربایجان با استقبال از اجرایی شدن برجام، اعلام کرد که این اقدام انگیزه برای توسعه همکاری در زمینه منافع

مشترک را افزایش میدهد. سپس نوروز محمداف معاون نهاد ریاستجمهوری موضع مشابهی گرفت و سپس رئیسجمهور آذربایجان در دیدار با آقای نهاوندیان در داووس و

همچنین تماس تلفنی با رئیسجمهور محترم اجرای برجام را به ملت و دولت ایران تبریک گفت و این دستاورد را افتخاری بزرگ برای دولت و مردم ایران توصیف کرد.
این دیپلمات عالیرتبه کشورمان با اشاره به سخنان روسای جمهور ایران و آذربایجان در تماس تلفنی با یکدیگر اظهار داشت: آقای الهام علیاف گفت که مطمئناً تمام دوستان ایران

در منطقه و جهان همانند دولت و مردم آذربایجان از اجرای برجام خرسند هستند و در این مقطع با توجه به اشتراکهای فراوان تاریخی، تمدنی و مذهبی، جمهوری آذربایجان

خواستار توسعه و تعمیق روابط همهجانبه با جمهوری اسلامی ایران است.
پاکآئین با بیان اینکه مقامهای باکو معمولا جزو اولین کشورهایی بودند که به نتیجه رسیدن مذاکرات ایران و قدرتهای جهانی را برای توسعه مناسبات دوجانبه و ثبات و امنیت

منطقه مفید میدانستند، تصریح کرد: به همین دلیل، بعد از توافق لوزان، شاهین مصطفیاف وزیر اقتصاد آذربایجان در راس یک هیات بزرگ اقتصادی به ایران آمد و در تهران

مذاکرات هستهای را اقدامی مهم در جهت ثبات و امنیت منطقه خواند.
او در پاسخ به این سوال که با اجرایی شدن برجام روابط تهران و باکو به چه سمت و سویی حرکت خواهد کرد؟ خاطرنشان کرد: خوشبختانه برجام در زمانی به نتیجه رسیده که

روابط دو کشور در بهترین وضعیت خود قرار داشته و اراده سیاسی روسای جمهوری، مقامهای ارشد و مردم ایران و جمهوری آذربایجان بر توسعه مناسبات دوجانبه استوار است.
سفیر ایران در باکو افزود: از سوی دیگر، ایران اهمیت و احترام خاصی برای کشورهایی که در جریان تحریمهای ناعادلانه در کنار ملت و مردم ایران بودند، قائل است. این شرایط

فرصت خوبی برای گسترش همکاری فعالان اقتصادی دو کشور فراهم کرده و لغم تحریمهای ظالمانه فضای مناسبی را برای رشد ارتباطات تهران و باکو ایجاد کرده است. سمت و

سوی روابط ما در آینده، حرکت برای تامین منافع متقابل مبتنی بر ایجاد رویکرد برد-برد در روابط دوجانبه خواهد بود.
پاکآئین در خصوص چه برنامههای تهران و باکو برای توسعه مناسبات دوجانبه ابراز داشت: طبعا گسترش روابط اقتصادی در اولویت فعالیتهای اقتصادی دو کشور است. اولین

اولویت، تکمیل خط آهن است که از آستارا به رشت کشیده شود و کار آن آغاز شده و این مسیر تکمیلکننده کریدور شمال-جنوب است که برای تمام کشورهای منطقه اهمیت

دارد.
او با اشاره به زمینههای مختلف همکاریهای ایران و جمهوری آذربایجان یادآور شد: بحث انرژی به خصوص سرمایهگذاری مشترک در دریای خزر برای ایران و آذربایجان مهم

است. در مقطع فعلی، بحث انتقال انرژی از مسیر ایران به اروپا مطرح شده که قابل بررسی است. توسعه گردشگری میتواند برای دوکشور درآمدزا باشد و به همین دلیل به دنبال

لغو ویزای آذربایجان برای ایرانیان هستیم. مردم آذربایجان نیازی به دریافت ویزا برای ورود به ایران ندارند و لذا در حال حاضر بیش از یک میلیون گردشگر از آذربایجان به ایران

میآیند. بخشی از آنها برای درمان به ایران میآیند و برخی دیگر نیز به دنبال زیارت و سیاحت تجارت هستند که این موضوع موجب رونق اقتصادی طرفین شده است.
این دیپمات عالیرتبه کشورمان اضافه کرد: سرمایهگذاری در مناطق آزاد ارس، ماکو و انزلی از برنامههای باکو است. برای مثال منطقه آزاد انزلی از مهمترین مناطق آزاد و تنها

منطقه آزاد بازرگانی در کنار دریایخزر است و محافل کاری و سرمایهگذاران آذربایجانی به دلیل معافیتهای موجود علاقهمند هستند از مزایای این منطقه بهرهمند شوند. همکاری

فعالان اقتصادی ایران و جمهوری آذربایجان در حوزههای صنعت ساختمان، تجهیزات صنعت نفت و گاز، سازههای مهندسی، پروژههای فنی و مهندسی و توسعه شهری و ساخت و

سازها و صدور خدمات فنی و مهندسی مربوطه، پتروشیمی، مصالح ساختمانی در دوران پس از برجام قانونمند شده و توسعه خواهد یافت.
پاکآئین با بیان اینکه در حال حاضر ۴۵۸ شرکت ایرانی در جمهوری آذربایجان ثبت شده و حجم سرمایهگذاری از سوی این شرکتها در اقتصاد آذربایجان بالغ بر ۷۶۰ میلیون دلار

است که باید افزایش یابد، عنوان کرد: فعالیت شرکتهای ایرانی در جمهوری آذربایجان مفید بوده و ظرفیتهای خوبی برای گسترش تجارت وجود دارد. در حال حاضر بیش ۴۰

سند امضا شده از یکصد سند امضا شده پس از استقلال جمهوری آذربایجان با جمهوری اسلامی ایران مربوط به حوزه اقتصادی است.
او درباره همکاریهای تهران و باکو در مسائل امنیتی و مبارزه با تروریسم نیز بیان کرد: در حوزه امنیتی به خصوص مقابله با تروریسم و گروههای افراطگرا مثل داعش نیز اتفاق نظر

بین دو کشور وجود دارد و در دوره پسابرجام همکاری در این حوزه میتواند تقویت شود.
سفیر ایران در جمهوری آذربایجان در پاسخ به این سوال که آیا در روزهای آینده شاهد سفر یکی از مقامهای عالیرتبه ایران به جمهوری آذربایجان یا بالعکس خواهیم بود؟ گفت:

با توجه به همسایگی و اشتراکهای دو کشور هیاتهای متعددی مبادله خواهد شد که در حال برنامهریزی برای این سفرها هستیم و انشاءلله در زمان مناسب تاریخ این سفرها

اعلام خواهد شد.
پاکآئین در رابطه با چشمانداز روابط ایران و جمهوری آذربایجان اظهار داشت: با توجه به وجود اراده سیاسی میان روسای جمهور و دیگر مقامهای دو کشور، من چشمانداز روابط

دو جانبه را روشن و مثبت میدانم و فکر میکنم در سال ۲۰۱۶ شاهد نتایج مثبت روابط در عرصه اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و بینالمللی خواهیم بود
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